
Hvordan håndtere henvendelser?
Og litt om saksbehandling



Hva er en henvendelse?
• Innspill til kontrollutvalget eller medlemmer i utvalget fra innbyggere, 

folkevalgte, næringsaktører, ansatte, media, organisasjoner eller 
revisor.

• Generelle innspill til tema eller områder
– For eksempel om planlegging av nye hytteområder

• Konkrete og mulige kritikkverdige forhold. Det kan for eksempel 
være
– Om behandling eller manglende behandling  av varsel 
– Klage på et vedtak

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Vi tar et helikopterblikk først slik at medlemmene kan få en oversikt over alle typer henvendelser, og hva vi definerer som henevndelse.Få synliggjort at dette handler om etterprøvbarhet og saksbehandlingsrutiner. Skap en forståelse om hvorfor arbeidet i kontrollutvalget må være etterprøvbart.



Hvordan behandle henvendelsen?

Kontrollutvalget er et offentlig 
organ – sekretariatet skal 
ivareta organets 
journalførings- og arkivplikt

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Det er utarbeidet en veileder for dette som kan være til god hjelp – det anbefales å formidle veilederen til medlemmene.For å forstå håndteringen av henvendelser, så må det sees i sammenheng med god forvaltningsskikk, og hvilke krav som stilles til et offentlig organ. Dette er det viktig at både utvalgene og sekretariatene kjenner til og har en felles forståelse av. God forvaltningsskikk bygger på noen grunnleggende verdier: demokrati, faglig integritet, effektivitet og rettsikkerhet. Det finnes et lovverk som tar høyde for dette; forvaltningsloven, offentlighetsloven og arkivloven. Arkivansvaret for det enkelte kontrollutvalg ligger hos sekretariatet. Utvalget er et offentlig organ, det er en del av oppdraget å ivareta arkivansvaret. (med mindre det er presisert noe annet i oppdragsavtalen i de tilfeller der sekretariatstenesten er satt ut på anbud). En annen grunn til at det står litt om dette i veilederen er for å skape en bredere forståelse for hvorfor henvendelser skal bli håndtert på en formell rett måte slik at er mulig å etterprøve. Selv om en henvendelse ikke fører til en politisk sak med saksforberedelse og et vedtak i utvalget, så vil den likevel være arkivverdig og en del av en arkivsak ... Og henvendelsen som dokument skal journalføres …NB! Dette er også en av grunnene til at henvendelser til kontrollutvalget må håndteres litt annerledes en de henvendelsene en folkevalgt kan få som partipolitiker. Det kan være lurt å spørre seg selv– har jeg fått denne henvendelsen som partipolitiker eller som medlem i kontrollutvalget? Er det som medlem i kontrollutvalget må det håndteres deretter. 



Kontrollutvalgets mandat og rolle

• Kontrollutvalget er kommunestyrets kontrollorgan
– Skal likevel være uavhengig
– Arbeider på systemnivå
– Skal ikke være et klageorgan

• Kontrollutvalgets medlemmer har en rolle som krever 
«fingerspitzgefühl»

• Hva kan, bør og skal kontrollutvalget uttale seg om?

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Vi må ta med noen avklaringer knyttet til roller og arbeidsmåter.  Dette for å skape en felles forståelse for at rollen som kontrollutvalgsmedlem er litt annerledes enn rollen som partipolitisk kommunestyrepolitiker. I kontrollutvalget er det styringsrollen som mellom annet handler om oppfølging og kontroll.  Kontrollutvalget er et kollegium som utøver kontroll og tilsyn som organ, på vegne av kommunestyret. 



Anbefaling 1:
Alle skriftlige henvendelser til kontrollutvalget skal journalføres

Som kontrollutvalgets medlem får du en 
SMS fra en bekjent der det gis 
informasjon som er interessant og som 
du tenker at kontrollutvalget bør se 
nærmere på. Du takker avsender for 
informasjonen og informerer om at den 
kan bli lagt fram for kontrollutvalget til 
vurdering.

 Skal dette journalføres?

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
For å journalføre en sms kan du ta skjermdump av mottatt SMS eller videresende selve meldingen til sekretariatet. 



Anbefaling 2:
Muntlige henvendelser må skriftliggjøres

Som folkevalgt kan det være 
naturlig for innbyggere å ta 
opp ulike ting med deg.

 Få klarhet i om det skal 
oppfattes som en formell 
henvendelse. Foto: The Jopwell Collection/Unsplash

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Eksempel muntlig henvendelse:�Både sekretariatet og kontrollutvalgets medlemmer blir noen ganger oppringt av innbyggere og andre som mener de har informasjon som kontrollutvalget bør se nærmere på. Den som ringer bør oppfordres til å gjøre henvendelsen skriftlig og sende den til sekretariatet. Alternativt kan mottakers notater fra muntlige samtaler arkiveres som et internt notat. Ideer du får etter samtaler med andreSom folkevalgt  har du rett til å ta opp spørsmål eller be om å få satt opp en sak i selve utvalgsmøtet. Du har kanskje behov for å diskutere med de andre i utvalget om det du har på tenkt på bør undersøkes nærmere. Her kan lokale reglement si noe om hvordan det i så fall skal skje. Det du som folkevalgt ønsker å ta opp i et utvalgsmøte vil bli skriftliggjort i møtet ved at det blir ført i møteprotokollen. 



Anbefaling 3:
Skriftlig tilbakemelding på at henvendelsen 
er mottatt

• Når en henvendelse er rettet 
til kontrollutvalget

• Om henvendelsen skal til 
noen andre – veiledningsplikt 
for sekretariatet

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
I lys av god forvaltningsskikk når det er en henvendelse rette til kontrollutvalgetDet er viktig at den som henvender seg til et offentlig organ vet at den er mottatt og at de får en forståelse av hva som skjer videre. Derfor bør vedkommende få et brev med informasjon om at henvendelsen er mottatt og at kontrollutvalget skal vurdere det henvendelsen handler om. Er henvendelsen av en slik karakter at den helt klart burde vært rettet til andre som f.eks. arbeidstilsynet, sivilombudet, statsforvalteren … så bør sekretariatet i sitt svar heller gi veiledning om det. Det ligg ved veilederen fra FKT noen eksempel på fast tekst som kan brukes eller som kan bearbeides. Det er lurt at en har en fast tekst som utgangspunkt. Avsender har ikke rett på skriftlig tilbakemelding etter kontrollutvalgets behandling, men om en vil praktisere det så bør kontrollutvalget selv ta stilling til det i sine egne retningslinjer for dette. Det kan være lurt å reflektere over hvilke forventninger som kan skapes om en opprettholder en dialog med den som henvender seg. Kan vedkommende da få en opplevelse av å ha «en sak» i kontrollutvalget? Og er det innenfor mandatet til kontrollutvalget? Kontrollutvalget som skal føre kontroll på vegne av kommunestyret og primært på systemnivå? 



Anbefaling 4:
Kontrollutvalget bør utarbeide egne 
retningslinjer for håndtering av 
henvendelser

• Hvordan ønsker utvalget at dette skal gjøres?
– Hvor mange henvendelser har utvalget?
– Skal alle henvendelser legges frem for utvalget, eller skal 

leder/ sekretariatet ha myndighet til å avvise enkelte?

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Veilederen  råder det enkelte kontrollutvalg til å lage seg sin egen retningslinje for hvordan dere vil praktisere dette, med utgangspunkt i veilederen. I en slik lokal retningslinje kan en omtale nærmere hvordan saksgangen skal være. F eks om kontrollutvalget vil at sekretariatet, etter dialog med leder, svarer ut enkelte henvendelser og om hvordan kontrollutvalget vil at henvendelsene legges fram for utvalget.  Bakerst i veilederen er det et eksempel på en slik retningslinje. Er innholdet i henvendelsen heilt klart utenfor mandatet kan sekretariatet kanskje legge det fram kun til orientering/som melding for utvalget. Andre henvendelser bør sekretariatet drøfte med leder med tanke på om det skal legges fram uten saksforberedelse eller med en saksforberedelse der sekretariatet gjør sin vurdering av om innholdet er noe en skal gå videre på. Dette bør sies noe om i den lokale retningslinjen slik at dere sikrer en mest mulig lik og forutsigbar behandling av henvendelser.  Trafikklysmodellen kan være til hjelp for å vurdere om henvendelsen er noe kontrollutvalget skal behandle



Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Her er trafikklysmodellen fra veilederen. Denne kan være et hjelpemiddel og noe som kontrollutvalget kan ha i sin verktøykasse….Om kontrollutvalget skal følgje opp det en ekstern henvendelse peker på, så bør det skje ut fra ei heilhetlig vurdering og gi verdi for kommunestyret. Vi skal ikke kontrollere for primært å ta noen i feil, men for at det skal føre til læring- og forbedring. Denne modellen er ikke uttømmende, og relevansen av det enkelte spørsmål kan vektes noe ulikt. Men som sagt – den kan være en hjelp når utvalget sammen med sekretariatet skal gjøre sin vurdering. 



Anbefaling 6:
Kontrollutvalget bør unngå å gå videre 
med henvendelser når
• det er generell misnøye med et 

politisk fattet vedtak.
• det dreier seg om en personlig 

enkeltsak.
• saken er under behandling i ett annet 

organ eller har en annen naturlig 
behandlingsvei. Bilde: Aj-produkter.no

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Veilederen sier at de henvendelser som har et innhold som helt klart faller utenfor kontrollutvalget sitt mandat, bør ikke utvalget bruke mye tid på i møtet. En vil nok oppleve at noen blir skuffet fordi kontrollutvalget ikke går løs på «saken». Det vil være et gap mellom realitet og forventningar her som elles i politikken…Det som er viktig er at kontrollutvalget opptrer ryddig, er forutsigbare og gjør bevisste valg ut fra sitt mandat og sin rolle. Det står seg best i lengden. Kanskje det kan være ting som utvalget bør «notere seg» og som kan tas med i senere vurderinger?



Anbefaling 7:
Kontrollutvalget bør i sitt budsjettframlegg ta 
høyde for uforutsette kontrollhandlinger

Momenter å vurdere:
• Hvordan har behovet for 

dette vært i tidligere 
perioder?

• Er det mulig å be om 
tilleggsbevilgning ved behov?

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Kontrollutvalget har en budsjettramme for kontrollarbeidet som kommunestyret har vedtatt etter innstilling fra kontrollutvalget. Hvordan denne rammen er vil nok være noe ulikt rundt omkring i landet. Det skal være en sammenheng mellom kontrollutvalget sitt budsjett og aktivitet…Kontrollutvalget kan gå tilbake til kommunestyret og be om mer penger for å gjøre en kontrollhandling. Det kan handle om en kontroll som utvalget mener er nødvending og som kanskje vokser fram ut fra innholdet i en henvendelse som utvalget har fått.  MEN …I mange kommuner er det svært krevende å komme og be om mer midler i etterkant, i andre kommuner er det enklere. Kontrollutvalget må uansett prioritere de ressursene som er tilgjengelig eller som dere har mulighet til å få tilgang på gjennom ekstra bevilgning.  FKT har i veilederen tatt med noen punkt om kontrollutvalget sin verktøykasse – det vil si litt om de ulike kontrollhandlingene som kan benyttes: Samle informasjonbe om orientering fra administrasjon/daglig leder selskapbruke ROV-analysenkartlegge/undersøke Forvaltningsrevisjoneierskapskontroll. Høring



Anbefaling 8:

Kontrollutvalget bør drøfte 
hvordan utvalget vil

• synliggjøre sin rolle og 
mandat.

• hvorfor utvalget ønsker å 
motta henvendelser.

Oppland Arbeiderblad 2.august 2023

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Den siste anbefalingen i veilederen handler om synliggjøring av kontrollutvalget og det som er kontrollutvalget sitt mandat og arbeid. Her ligger det ved et vedlegg til veilederen som gir tips til god samhandling mellom kontrollutvalg og kommunestyret.  Henvendelser til begjær eller til besvær…  Ønsker kontrollutvalget innspill fra andre? Dette er noe som kan være nyttig å reflektere litt rundt. Kan henvendelsene være verdifulle informasjonskilder for kontrollutvalget og at vi gjerne skulle hatt flere av dem? Og hvilke forventninger blir skapt der ute om vi gjør oss enda mer synlig? Hva med meroffentlighet? Her er kulturen rundt om ulik, og utvalget må finne hvordan de ønsker å gjøre det.  Det viktigste er at utvalget har et bevisst forhold til dette med synlighet og gjør et valg på om og hvordan dere vil at kontrollarbeidet skal være synlig.  Avisutklippet viser en vellykket henvendelse:Lokalpolitiker Tor Gaute Lien (Frp) i Østre Toten opplever det som vanskelig å få svar på spørsmål og henvendelser om innsyn i den kommunale delen av virksomheten hos det interkommunalt eide renovasjonsselskapet Horisont miljøpark IKS.Med utgangspunkt i egne erfaringer henvendte seg til kontrollutvalget i Østre Toten kommune om problematikken. Nå har kontrollutvalget enstemmig bedt Innlandet Revisjon iverksette kontroll med selskapet.Konkret har kontrollutvalget bedt revisjonen om å beskrive regelverk og krav til Horisont når det gjelder journalføring og klagebehandling. Det bes også om en vurdering av hvordan selskapet har innrettet seg for å etterleve kravene.https://www.alt.no/horisont-skal-granskes-om-apenhet-innsyn-og-klagebehandling/s/5-35-1370799
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